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Hermed følger Landsstyrets svar på de spørgsmål vedrørende bygder og 
bopladser, som du har stillet den 29. januar 2007. 
  
Spørgsmål 1: 
Hvad er definitionen på bygdestatus, hvad angår antal indbyggere? 
 
Svar: 
Der findes ikke en lovregel som generelt definerer, hvor mange indbyggere, der 
skal være bosiddende inden for et nærmere afgrænset område, før området i 
enhver henseende betragtes som en bygd. Der findes heller ikke en lovregel, som 
generelt definerer, at en bestemt lokalitet ud fra (et begrænset) indbyggertal 
betegnes som  en boplads. 
 
Det fremgår bl.a. af § 56 i landstingslov nr. 10 af 31. oktober 1996 om valg til 
kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og menighedsrepræsentationer, at 
Landsstyret efter forudgående høring af kommunerne fastsætter, hvilke bygder, 
der kan vælge en bygdebestyrelse.  
 
I § 3, stk. 1, i Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 1 af 24. januar 2005 om valg til 
kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og menighedsrepræsentanter er det 
fastsat, at Landsstyret efter anmodning fra kommunalbestyrelsen kan godkende 
etablering af bygdebestyrelse for et område, når der den 1. januar i året forud for 
valget er 30 indbyggere og derover i området. 
 
Indbyggertallet har således i denne lovgivning en betydning for, hvornår der kan 
godkendes etablering af bygdebestyrelser. 
 
Spørgsmål 2: 
Hvilke rettigheder har bygder i forhold til bopladser? 
 
Svar: 
Der findes ikke en generel lovregel, som tillægger beboede steder særlige 
rettigheder afhængig af, om det er en by, bygd, fåreholdersted eller boplads. 
Borgernes rettigheder overfor det Grønlands Hjemmestyre og kommunerne 
følger af gældende lovgivning. 
 
Der henvises i øvrigt til svaret til spørgsmål 1.  
 



 
 
 
 
 
Med hensyn til opførslen opførelsen af huse i Qeqertat er der konkret stillet 
følgende spørgsmål: 
 
Spørgsmål 3: 
Hvad er bevæggrundene for, at denne boplads bliver håndteret, som om det var 
en bygd? 
 
Svar: 

./. Der henvises til vedlagte pressemeddelelse af 19. april 2006 fra tidligere 
landsstyremedlem Jørgen Wæver Johansen. 
 
På baggrund af besøget i Qeqertat har landsstyreområdet for boliger og 
infrastruktur i maj 2006 bl.a. givet følgende oplysninger til Landsstyret: 
 
” Flere af husene i Qeqertat er meget nedslidte og utidssvarende, ligesom de er 
meget små, ca. 21 m². Beboerne gav udtryk for, at de har et ønske om et lidt 
større huse og en lyskilde, dvs. el. På baggrund af besøget samt drøftelser med 
bygdebefolkningen er det direktoratets vurdering, at et byggesæt af typen Panbo 
40 vil være velegnet til Qeqertat. 
 

 
(Plantegning af Panbo 40) 
 
Byggesættet indeholder som standard en varmekilde i form af 
skibsovn/oliekamin med to radiatorer. Hertil kommer evt. muligheden for el-
paneler og elektrisk belysning. Madlavning vil ske på et gaskomfur. 
Befolkningen i Qeqertat gav ydtryk for, at de ønskede byggesættene leveret med 
skibsovne, idet de var fortrolige med brugen og vedligeholdelsen af disse. 
 
Omkostningerne til de 4 Panbo 40 huse vil kunne holdes indenfor bevillingen på 
hovedkonto 87.72.22 Boligprogram for bygder og yderdistrikter. 
 
Landsstyreområdet for Boliger, Infrastruktur og Råstoffer har anmodet Qaanaap 
Kommunia om at udpege 4 selvbyggere i bygden, der hver i sær vil skulle 
modtage et hus. Det er ligeledes oplyst, at på grund af den forholdsvis korte 
byggesæson indebærer projektet en megen aktiv indsats fra selvbyggerne, dog 
under kyndig vejledning af medbyggerinstruktør. Kommunen skal endvidere 
forpligte sig til at være de involverede parter behjælpelig m.h.t. logistik, rejser, 
vejledning og evaluering. 
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Det kan afslutningsvis oplyses, at spørgsmålet omkring elforsyning til de enkelte 
byggesæt eller bygden endnu ikke er afklaret. I øjeblikket undersøges 
muligheden for at etablere et mikroelværk i hvert selvbyggersæt.  
 
Det er dog allerede nu klart, at det rent tidsmæssigt næppe kan nås at udvikle og 
levere generatoranlæg til Qeqertat i indeværende år.” 
 
Den generelle baggrund for at tildele de 4 selvbyggerhusene til stedet var således 
at hæve boligstandarden og de sundhedsmæssige forhold. 
 
Spørgsmål 4: 
Kan Landsstyret oplyse andet af interesse vedrørende definitionerne på bygder 
og bopladser samt de rettigheder, der følger med, hvis et sted har bygdestatus? 
 
Svar: 
Landsstyret ser ikke umiddelbart at kunne oplyse andet, som efter Landsstyrets 
vurdering har interesse for det stillede spørgsmål. 
 
 

Med venlig hilsen 
 
 
 

Hans Enoksen 
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